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سرمقاله

لزوم عبور از بلاتکلیفی در 
سیاست خارجی 

ادامه از صفحه یک
غیر از این ممکن نیست که تنها به واکنش هایی 
بسنده کرد که حتی توقف در وضع موجود را هم 
بتوان محقق کرد. سرعت تحولات و کنش های 
را  فرصت ها  تهران،  برابر  در  شده  مهندسی 
یکی پس از دیگری خواهد گرفت اگر به راستی 

انتخاب های روشن در اختیار نباشد. 
قبول  همانا  گزینه ها  اصلی ترین  از  یکی 
گفت وگوست. اما لازم است تهران این باور را نه 
تنها نزد مخاطبانش بلکه در خود پرورش دهد 
به عنوان  آیا همچنان به مفهوم گفت وگو  که 
یک "تاکتیک" می نگرد یا روشی راهبردی برای 
ایجاد توافق با حاصل جمع متغیر و مفید برای 
همه طرف ها. درست یا غلط،برداشت غرب از 
اقدامی  اکنون،  تا  تهران  روش های گفت وگوی 
"تعلل  است  خواسته  که  تلقی شده  تاکتیکی 
و تأخیر" را در اقدام های غرب در همه سطوح 
اختلافی اش با تهران ایجاد کند. اگر تهران به 
راستی قرار است به وضع بی ثبات شده روابط 
خود با غرب نقطه پایان گذارد، نیازمند اصلاح 
بر  تنش زدایی  مخالفان  که  است  تردیدهایی 
همه  آنان  می افزایند.  بی وقفه  آن  شعله های 
تلاش خود را می کنند تا کوره "نیمه روشن" جنگ 
را با خطر "تمام روشن" روبرو کنند. حال تهران 
است و انتخاب هایی که به گونه سرنوشت ساز 
با آن دست به گریبان است. چنانچه قرار بر 
گفت وگوی راهبردی است؛ پس لازم است سبک 
و ماهیت آن متناسب با رویکرد راهبردی باشد. 
اگر جز این است که در این صورت نیز لازم است 
صراحت در گفتار را با رفتارش هم آهنگ کند. 
ضرورت های زمانه ایجاب می کند که روش های 
تهران برای چالش های امنیتی خود به الگوهایی 
مفهومی نزدیک شود؛ الگوهایی که یا می خواهد 
با مدیریت بحران و کنترل شتاب تنش ها، از 
هر  به  یا  کند.  پرهیز  خسارتبار  رودرویی های 
تقدیر رو در رویی را امری اجتناب ناپذیر تفسیر 
می کند. ایستادن در میان بلاتکلیفی تنها سپردن 
خود به تقدیری است که حوادث رقم خواهند 

زد. 
باقی  خود  قوت  به  همچنان  کلیدی  پرسش 
است: تهران چالش های امنیتی خود را چگونه 

تفسیر می کند؟

خبر

اخبار

خبر خوش کمیسیون اجتماعی برای 
قهرمانان ورزشی

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس از موافقت 
تبصره  اصلاح  لایحه  با  کمیسیون  این  اعضای 
الحاقی به قانون سرباز قهرمان مبنی بر معافیت 
از  ورزشی  قهرمانان  یا همسر  فرزندان  از  یکی 

خدمت سربازی خبر داد.
محمد سراج، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا درباره طرح 
مجلس برای معافیت خانوادهٔ قهرمانان ورزشی 
عنوان کرد: دولت اصلاحیه ای در لایحه حمایت 
از قهرمانان ورزشی انجام داد و سپس این لایحه 

به کمیسیون اجتماعی مجلس ارسال شد.
وی ادامه داد: در این لایحه تاکید شده است 
اول، دوم و سوم قهرمانان آسیایی،  مقام های 
المپیک، پارالمپیک و مسابقات جهانی از خدمت 
شد  مقرر  همچنین  شوند.  معاف  سربازی 
قهرمان های خانم مسابقات آسیایی، المپیکی، 
مدال،  کسب  صورت  در  جهانی  و  پارالمپیک 
همسر یا فرزند آنان از خدمت سربازی معاف 
استخدام  و  جذب  بحث  در  همچنین  شوند. 
قهرمانان ورزشی و یا خانواده آن ها طبق مصوبه 
ترتیب  همین  به  اجتماعی  کمیسیون  امروز 
امتیاز استخدام علاوه بر خود فرد قهرمان، برای 
یکی از فرزندان یا همسر او برقرار خواهد بود و 
درصورت تصویب در صحن علنی مجلس این 
اقدام حمایتی از ورزشکاران قهرمان و ورزش ملی 

برقرار خواهد شد.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
گفت: این لایحه در کمیسیون اجتماعی مجلس 
در  تا  است  شده  ارسال  صحن  به  و  تصویب 
نهایت در صحن مجلس درباره آن تصمیم گرفته 

شود.

سخنگوی دولت:
مقصر وضعیت فعلی مردم نیستند

سخنگوی دولت گفت: میزان مصرف گاز مردم 
ناشی از خروجی سیاست گذاری های ماست و اگر 
از ابتدا قیمت گذاری انرژی به شکلی بود که مردم 
به سمت استفاده از کولرها و وسایل کم مصرف 

هدایت می شدند، امروز این وضعیت را نداشتیم.
به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی به مناسبت 
روز زن در شرکت مهندسی و توسعه صنایع ملی 
مس ایران حاضر شد  با اشاره به مشکلات صنعت 
وضعیت  بر  گذشته  سیاست گذاری های  تأثیر  و 
کنونی پرداخت و گفت: در فضای صنعت شاهد 
اتفاقاتی بودیم که خوب نیست. هیچ کسی از اینکه 
برق، گاز یا آب صنایع قطع شود دفاع نمی کند. 
تردیدی نیست که صنعت در این مسیر آسیب 

می بیند.
وی افزود: صنعت ذهن پویای جامعه است و 
خوشبختانه از نظر مالی متمول است، اما ناترازی ها 
حاصل خروجی سیاست گذاری های اشتباه هستند. 
این ناترازی ها یک شبه به وجود نیامده اند و نتیجه 
به  بی توجهی  و  نادرست  سیاست گذاری  دهه ها 

آینده اند.
سخنگوی دولت با اشاره به مصرف بی رویه منابع 
آبی و انرژی گفت: ما فکر کردیم ذخایر آبی زیر 
زمین همواره باقی خواهد ماند و بدون برنامه ریزی 
صنعت  و  کشاورزی  برای  منابع  این  از  درست، 
استفاده کردیم. ناترازی هایی که امروز در برق و گاز 
شاهد هستیم، ناشی از همین سیاست گذاری های 

اشتباه است.
صنعت  به  پیش  سال   ۱۰ اگر  کرد:  تأکید  وی 
کرد،  خواهیم  قطع  را  تو  برق  روزی  می گفتیم 
آماده  روز  این  برای  زمان  همان  از  صنایع 
می شدند و راه حل هایی پیدا می کردند. اما ما در 
سیاست گذاری ها به پیامدها توجه نکردیم و تنها به 

خروجی ها اکتفا کردیم.
سخنگوی دولت در ادامه با انتقاد از وضعیت 
ذخایر  مجموع  که  کشوری  در  گفت:  موجود، 
در  منازل  گاز  قطع  است،  بالا  آن  گاز  و  نفت 
این  در  مردم  دارد.  شرمندگی  جای  زمستان 
مردم هم  که مصرف  نیستند؛ چرا  ماجرا مقصر 
خروجی سیاست گذاری های ما است. اگر از ابتدا 
قیمت گذاری انرژی به شکلی بود که مردم به سمت 
هدایت  کم مصرف  وسایل  و  کولرها  از  استفاده 

می شدند، امروز این وضعیت را نداشتیم.
مهندسی  در  خردورزی  نقش  بر  تأکید  با  وی 
جمع  در  کرد:  خاطرنشان  سیاست گذاری  و 
مهندسان، انتظار ما خردورزی است. ما باید با زبان 
علم سخن بگوییم و رشد اقتصادی و صنعتی را از 

همین مسیر دنبال کنیم.

پزشکیان در جلسه تمرکززدایی از پایتخت:
جلوگیری از توسعه پایتخت سیاست 

قطعی دولت چهاردهم است
از توسعه پایتخت به  رئیس جمهور جلوگیری 
دلیل کمبود شدید منابع و زیرساخت های لازم را 
سیاست قطعی دولت چهاردهم عنوان کرد و گفت: 
در شرایطی که توسعه نامتوازن زندگی در تهران 
را برای ساکنان آن با مشکلات جدی مواجه کرده، 
معتقدم ادامه چنین روندی ناممکن است و برای 
توسعه  از  باید  اول  گام  در  وضعیت  این  اصلاح 

پایتخت جلوگیری کرد.
جلسه  در  پزشکیان  مسعود  ایسنا،  گزارش  به 
دوشنبه  امروز  صبح  که  پایتخت  از  تمرکززدایی 
برگزار شد، جلوگیری از توسعه پایتخت به دلیل 
محدودیت و کمبود شدید منابع و زیرساخت های 
لازم را سیاست قطعی دولت چهاردهم عنوان کرد 
و اظهار داشت: در شرایطی که توسعه نامتوازن و 
بدون در نظر گرفتن منابع و زیرساخت ها، زندگی 
جدی  مشکلات  با  آن  ساکنان  برای  را  تهران  در 
مواجه کرده، معتقدم ادامه چنین روندی ناممکن 
است و برای اصلاح این وضعیت در گام اول باید از 

توسعه پایتخت جلوگیری کرد.
راستای  در  دولت  اینکه  بیان  با  پزشکیان 
فرآیندهای  واگذاری  برای  پایتخت  از  تمرکززدایی 
به  اجرایی  و بخش های  اختیارات  توزیع  و  اداری 
که  زمانی  تا  افزود:  دارد،  آمادگی  استان ها  دیگر 
این  باشد،  داشته  وجود  تهران  در  توسعه  زمینه 
روند قابل کنترل نیست، لذا دولت در این زمینه 
نسبت به واگذاری فرآیندهای ادارای و اجرایی به 

استانداری ها آمادگی دارد.

ساولیف معاون نخست وزیر روسیه در این باره 
گفت:  هدف هیأت روسی از سفر به تهران، حل 
با ایران  و فصل مسائل حمل و نقل و لجستیک 

خواهد بود.
شریک  یک  ایران  کرد:  خاطرنشان  ساولیف 
موضوعات  ما  البته  است،  ما  برای  استراتژیک 
آنها  مشترک زیادی داریم که قرار است در مورد 
بحث کنیم از جمله در زمینه حمل و نقل دریایی، 
زمینی، ریلی و هوایی و طرفین آماده هستند که 
دوجانبه  مناسبات  توسعه  برای  را  بعدی  گام های 

بردارند.
موضوعاتی  گفت:  روسیه  نخست وزیر  معاون 
که قرار است در بالاترین سطح در مورد آنها بحث 

کنیم، مورد علاقه هر دو کشور است.
و  نقل  و  حمل  کریدورهای  توسعه  افزود:  وی 
لجستیک اولویت اصلی در مذاکرات ما در تهران 
است. ما به حل و فصل مباحث مرتبط با قرارداد 
بین دولت های دو کشور که اردیبهشت ۱۴۰۲ برای 
ساخت خط ریلی رشت – آستارا ادامه خواهیم داد.
ساولیف با بیان اینکه منابع مالی مورد نیاز برای 
ساخت راه آهن رشت – آستارا از سوی طرف روسی 
تأمین شده است، گفت: روسیه در حال مذاکره با 
ایران درباره تاریخ شروع عملیات اجرایی این طرح 

است.
وی خاطرنشان کرد: روسیه آماده ساخت این خط 
ریلی است، در این میان، مسائلی وجود دارد که 
باید با طرف ایرانی در میان بگذاریم. بودجه مورد 
نیاز تخصیص داده شده است و همه موارد درباره 

ساخت این طرح بین طرفین توافق شده است.
اظهار  همچنین  روسیه  نخست وزیر  معاون 
داشت: در حال حاضر بسیاری از کشورها خواهان 
مشارکت در ساخت یکی از مسیرهای کریدور حمل 

و نقل بین المللی شمال-جنوب هستند.
خبرگزاری روس نوشت که دو مقام ارشد روس 
در تهران با رئیس جمهور، معاون اول رئیس جمهور 
ایران  اسلامی  جمهوری  شهرسازی  و  راه  وزیر  و 

دیدار خواهند داشت.
بنا بر این گزارش، روسیه و ایران در ۱۷ می ۲۰۲۳ 
)اردیبهشت ۱۴۰۲( قراردادی را برای ساخت راه آهن 
رشت - آستارا امضا کردند. این مسیر بخش های 
ریلی غربی کریدور حمل ونقل بین المللی شمال - 
اقتصادی  بازده  و  به هم متصل می کند  را  جنوب 
مسیر ترانس خزر را افزایش می دهد. مسکو برای 
اجرای این پروژه ۱.۳ میلیارد یورو وام بین دولتی به 
تهران اختصاص می دهد، در حالی که کل هزینه 

ساخت آن، ۱.۶ میلیارد یورو برآورد شده است.
ایرنا، کریدور شمال – جنوب که در  به گزارش 
آغاز راه، محصول اراده و عزم روسیه، ایران و هند 
ایجاد گذرگاه حمل و  در سال ۲۰۰۰ میلادی برای 
نقل بار بود، در طول سال های بعد، شاهد پیوستن 
شمار دیگری از کشورها به این مسیر ترانزیتی بود.

آنچه برای این کشورها در پیوستن به این مسیر 
مسیرهای  که  بود  این  بود  بخش  انگیزه  ترانزیتی 
سن  سمت  به  هند  از  کالا  ارسال  برای  متداول 
پترزبورگ روسیه که از کانال سوئز عبور می کند، 
حدود ۱۴ هزار و ۵۰۰ کیلومتر طول دارد اما کریدور 
کیلومتر   ۲۰۰ و  هزار  هفت  تنها  جنوب   - شمال 
است که بهره گیری از این ظرفیت، ۴۰ درصد زمان 
را  نقل  و  و ۳۰ درصد هزینه های حمل  ترانزیت 

کاهش می دهد.
مسیر غربی کریدور شمال – جنوب که کشورهای 
جمهوری  و  ایران  اسلامی  جمهوری  روسیه، 
دارای  ریلی  نظر  از  می شود،  شامل  را  آذربایجان 
حلقه مفقوده ای به مسافت ۱۶۲ کیلومتر بین رشت 
و آستارا است. ایران و روسیه اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ 
همکاری  تفاهم نامه  ریلی،  خط  این  ساخت  برای 

برای  توافق  این  شدن  اجرایی  با  کردند.  امضا 
احداث این مسیر ریلی عملاً جنوب آسیا از طریق 
کوتاه ترین مسیر ریلی بین سن پترزبورگ و خلیج 

فارس به شمال اروپا متصل خواهد شد.
این، »مسعود پزشکیان« رئیس جمهور  از  پیش 
و  راه  وزیر  با  نشستی  در   ۱۴۰۳ آبان   ۲۶ شنبه 
شهرسازی و سفیر ایران در روسیه، ضمن بررسی 
آخرین گزارش ها، بر تسریع در ساخت کریدور خط 
آهن شمال جنوب از مسیر آستارا به رشت تأکید 

کرد.
در این نشست آخرین اقدامات مربوط به ساخت 
کریدور ریلی شمال - جنوب از آستارا به رشت و 
نیز خط آهن پارس آباد به بندر عباس مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.
بر  تاکید  با  جلسه  این  در  رئیس جمهور 
سرعت بخشی عملیات تملک اراضی در طول این 
مسیر گفت: تملک اراضی در طول این مسیر باید 
هر چه سریع تر انجام شود. تمامی دستورات لازم 
اراضی صادر  تأمین منابع لازم جهت تملک  برای 
خواهد شد و لازم است وزارت راه و شهرسازی هر 

چه سریع تر این کار را انجام دهد.
در این جلسه فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی 
ضمن توصیف موانع پیش روی این پروژه اصلی ترین 
مانع را محدودیت منابع در تملک اراضی دانست 
که رئیس جمهور دستور مساعدت در این زمینه را 

صادر کرد.
در این پیوند، سفیر جمهوری اسلامی ایران در 
با رد شایعات مطرح شده در  از آن  روسیه پیش  
شبکه های اجتماعی درباره طرح خط ریلی رشت – 
آستارا به ایرنا گفت: نه روس ها از ساخت این خط 
عقب نشینی کرده اند و نه مشکل جدی وجود دارد؛ 

تنها باید کل زمین های مسیر تملک شود.
قرار  که  وامی  روس ها  افزود:   جلالی  کاظم 
است برای ساخت این خط ریلی پرداخت کنند را 

پذیرفته اند، سود این وام و مدت زمان ساخت خط 
ریلی در تعامل طرفین مشخص شده است.

سفیر ایران در مسکو گفت: روس ها انتظار دارند 
راه آهن  ریلی  خط  کیلومتری   ۱۶۲ مسیر  کل  که 
در دسترس  مطالعات  انجام  برای  آستارا   – رشت 
کارشناسان آنها قرار گیرد و آنها پس از انجام کامل 

مطالعات، احداث این خط ریلی را آغاز کنند.
وی اظهار داشت: بر خلاف رویه ای که در کشور 
طرح ها  مرحله  به  مرحله  اجرای  و  مطالعه  در  ما 
وجود دارد،  روس ها با توجه اهمیت پروژه و لزوم 
پیشگیری از حوادث احتمالی با توجه به وضعیت 
جغرافیای منطقه، انتظار دارند که ابتدا کل زمین، 
انجام  کامل  به صورت  مطالعات  و سپس  تملک 

شود.
اهمیت  کشور،  مسئولان  اینکه  بیان  با  جلالی 
مورد  زمین  تملک  و  پروژه  این  برای  زیادی  بسیار 
روس ها  نه  این،  بر  بنا  گفت:  قائل هستند،  نیاز 
عقب نشینی کرده اند و نه مشکل جدی در روند این 

پروژه وجود دارد.
وی تصریح کرد: طبیعی است که فرایند تملک 
زمین، هم زمان بر است و هم اینکه باید با تدبیر 
به  پروژه  اجرای  روند  تا  رود  پیش  کار  مسئولان، 

شکل مطلوبی دنبال شود.
رئیس جمهور: عزم دولت ایران برای تکمیل راهگذر 

شمال-جنوب جدی است
وزیر  نخست  معاون  دیدار  در  جمهور  رئیس 
روسیه، درباره گسترش روابط دوجانبه و راهکارهای 
شمال–جنوب  راهبردی  راهگذر  تکمیل  و  تسریع 

گفت وگو کرد.
امروز  ظهر  پزشکیان  مسعود  ایسنا،  گزارش  به 
معاون  ساویف«  »ویتالی  با  دیدار  در  دوشنبه 
نخست وزیر روسیه با بیان اینکه اجرای خط  آهن 
رشت-آستارا در چارچوب توافقنامه فیمابین ایران 
و روسیه در اولویت برنامه های ما است و مصمم 

به اجرای آن هستیم، اظهار کرد: ایران به مفاد این 
توافقنامه پایبند است و طرف روسی می تواند هر 
مقدمات  و  مسیر  از  نقشه برداری ها  سریع تر  چه 
اجرای پروژه را آغاز کند. ما مطابق توافق، تملک 
ارائه اسناد و تعهدات را در زمان  اراضی مسیر و 

مقرر انجام خواهیم داد.
این  ایران بر اجرای  افزود: دولت  رئیس جمهور 
ما  شهرسازی  و  راه  وزیر  و  دارد  تأکید  توافقنامه 

مسئول پیگیری این توافقنامه است.
دیدار  این  در  نیز  روسیه  وزیر  نخست  معاون 
ضمن ابلاغ سلام گرم رئیس جمهور و نخست وزیر 
به  برای سفر  وی  از  پزشکیان،  دکتر  به  کشورش 
به  دعوت   ۲۰۲۵ سال  ابتدایی  روزهای  در  روسیه 
عمل آورد و گفت: دولت روسیه خود را برای این 

سفر و مذاکرات و توافقات آن آماده می کند.
اجرای  توافقنامه  به  اشاره  با  ساویف«  »ویتالی 
دولت  اراده  بر  آستارا-رشت،  راهگذر  خط آهن 
و  کرد  تأکید  توافقنامه  این  اجرای  برای  متبوعش 
ادامه داد: طرف روسی خط اعتباری لازم را تأمین 
برای  آذربایجان  دولت  با  همکاری  ضمن  و  کرده 
کریدور شمال-جنوب خواهان اجرای این توافقنامه 

از سوی ایران است.
خواستار  روسیه  دولت  اینکه  به  اشاره  با  وی 
سرعت بخشیدن به روند اجرای این توافق است، 
تصریح کرد: روسیه و آذربایجان با هم توافق کردند، 
قرار  آنها  خاک  در  که  خط آهن  این  از  بخش  آن 
دارد، مدرن و به روزرسانی شود و از دولت ایران نیز 
می خواهیم که به تأمین تمهیدات لازم برای مدرن 

و نوسازی این خط در خاک کشورش کمک کند.
معاون نخست وزیر روسیه حمل و نقل کالا از 
روسیه به ایران و بالعکس را رو به رشد توصیف کرد 
و گفت: انتظار می رود با اجرای توافقنامه خط آهن 
آستارا-رشت بتوانیم در مرحله اول به ظرفیت انتقال 

۱۵ میلیون تن کالا میان دو کشور برسیم.

اسحاق جهانگیری، معاون اول دولت های یازدهم و دوازدهم  به 
تازگی گفتگویی با خبرگزاری خبرآنلاین داشت که بخش هایی از آن 
مورد توجه رسانه ها قرار گرفت. یکی از محورهای صحبت جهانگیری 
که بازتاب زیادی داشت، به هزینه کرد بودجه عمومی کشور در 
برخی مراکز و موسسات مربوط می شد. هر سال پس از انتشار 
عمومی لایحه بودجه، ردیف هایی که به نهادهای مختلف فرهنگی 
مربوط می شود، مورد انتقاد رسانه ها و فعالان سیاسی قرار می گیرد.

به گزارش فرارو، جهانگیری با انتقاد از هزینه هایی که بر عهده 
دولت ها گذاشته می شود، گفت: »اعتبار داشتن مدیر به این است 
که قدرت دانستن و توانستن داشته  باشد. اراده و دانش داشته باشد 
این موضوع به حل  انجام دهد. شروع  بتواند یک کار درست  و 
مسایل بین المللی می رسد. بازار در اختیارمان قرار خواهد گرفت. 
پول در اختیارمان قرار می گیرد. بعد به انرژی تبدیل می شود. بعد 
بودجه می شود. همه از بودجه کشور می نالیم. این چه هزینه هایی 
است که بر کشور تحمیل شده و کسی جرات نمی کند حذفش کند؟ 

باید فرد شجاعی بیاید و بگوید من این هزینه ها را حذف می کنم. 
یعنی چه که عده ای خودشان را به بودجه دولتی چسبانده اند و 

برایشان دائمی شده است.«
مرکز  تهران  یا  قم  در  تصمیم گرفته  آقا  »فلان  داد:  ادامه  او 
فرد  شما  ممنون،  خیلی  آقا  کند،  تاسیس  یا...  تحقیقاتی 
دانشمندی هستید، اما چرا منِ دولت باید پولش را بدهم؟ منِ 
دولت وظایفی دارم و باید طبق قانون اساسی آنها را انجام دهم. 
آن آقا آن روز گفته ۲ میلیارد بدهید. بنده خدا رییس جمهور هم 
گفته ایرادی ندارد، بدهید. بعد امروز آن ۲ میلیارد، ۲۰۰ میلیارد 
تاسیس  مرکزی  تهران  در  دیگری خواسته  دوست  است.  شده 
شخصیت ها،  همه  کرده.  درخواست  مبلغی  دولت  از  کند، 

مراکزی دارند و از دولت ها پول می خواهند.«
جهانگیری گفت: »جایی که دولت نباید پول بدهد، ندهد. من  
می دانم هر کسی چنین کاری کند ممکن است قربانی شود، ولی 
بشود. باید بگوید من آمده ام بودجه ای فراهم کنم که این بودجه 

به مردم خدمت برساند و نتیجه اش طوری نشود که کسری داشته 
افراد بگیرم و به فلان  از فقیرترین  باشد و تورم را بالا ببرد. من 
شخصیت بدهم که کارهایش را انجام دهد؟! ما برخی از دستگاه های 
موازی را نمی خواهیم. یعنی چه که ۱۸-۱۹ دستگاه می خواهند درباره 
حجاب کار کنند؟ ما ۴۵-۴۰ سال تلویزیون دستمان بوده و ده ها 
کانال داشتیم و آقایان هرچه می دانستند گفتند و دیگر یک کلمه هم 
بیشتر نخواهند گفت. نتیجه اش هم که شده وضع حجاب جوانان 

امروزمان.«
گفتن  برای  »باید حرف  کرد:  تاکید  روحانی  دولت  اول  معاون 
داشته باشیم و مطالعه کنیم و درس بخوانیم و تحقیق کنیم. صرف 
این که فرصتی را در اختیار من می گذارند در اختیار فرد دیگری 
نمی گذارند، فکر می کنیم داریم حرف های نو می زنیم. ولله نمی زنید، 
اگر نو بود مردم می پسندید و قبول می کردند. این بچه ها در مدارس 
و دانشگاه های ما درس خوانده اند که شما صبح تا شب دغدغه 

امنیتی دارید که اینها را کنترل کنید تا حرفتان را گوش کنند.«

دستور کار سفر دو مقام ارشد روس به تهران چیست؟

وس ها دیپلماسی لجیستیکی با ر
گروه سیاسی- رسانه های روسی در گزارشی از سفر کاری مشترک ویتالی ساولیف و الکسی اورچوک معاونان نخست وزیر روسیه به تهران در روز دوشنبه 

سوم دی ماه ۱۴۰۳، هدف این سفر را حل و فصل مسائل طرح های مشترک دو کشور در عرصه حمل و نقل و لجستیک گزارش دادند.

همه شخصیت ها، مراکزی دارند و از دولت  ها پول می خواهنداسحاق جهانگیری:

مسیر غربی 
کریدور شمال 

- جنوب که 
کشورهای 

روسیه، 
جمهوری 

اسلامی ایران 
و جمهوری 

آذربایجان را 
شامل می شود، 

از نظر ریلی 
دارای حلقه 

مفقوده ای به 
مسافت 1۶۲ 
کیلومتر بین 

رشت و آستارا 
است

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز کاربران و برخی از بخش ها نگرانی 
هایی در خصوص کیفیت و امنیت سرویس در حوزه فناوری اطلاعات دارند،  ادامه 
داد: حفظ فضای سایبری واقعیت انکارناپذیر برای زندگی است و این امنیت صرفاً 
مسایل سیاسی و دفاعی نبوده بلکه رقابت در اقتصاد است که باید متخصصین این 

بخش بصورت طبیعی دسترسی آسان و در اختیار همگان داشته باشند.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف صبح امروز )دوشنبه( در آیین افتتاح بیست 
و پنجمین نمایشگاه بین المللی مخابرات، فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال که 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران انجام شد،  با اشاره به برخی از 
مشکلات جدی در زمینه ورود برخی کالاهای دیجیتالی و هوشمند به کشور، گفت: 
ً  خدمات پس از  در یک زمان یک مدل گوشی خاص وارد کشور می شود و طبیعتا
فروش آن محصول اجباری و به عهده تولید کننده است اما به دلیل برخی از مسائل 
خدمات پس از فروش با هزینه وحشتناک به مصرف کننده می رسد چرا که شفاف 
عمل نکردیم و از بیراهه ها و افراد غیرمتخصص وارد شدیم که وزارت صنعت،  معدن 
و تجارت در حال بررسی و سامان یافتن این مسئله است چرا که ثروت ملی و منابع 
مردم برای سرویس هایی که به عهده فروشنده است هدر می رود که با چنین 

مشکلاتی در بخش های دیگر حوزه فناوری اطلاعات در داخل روبرو هستیم.
وی ادامه داد: به دلیل برخی از راهبردها کالاهای با کیفیت پایین به جای کالای 
استاندارد به ما تحویل می شود و خدماتی که وظیفه آنها است اما با پول کلان و 
معطلی به مردم تحویل می دهند که این نمایشگاه و جلسات تخصصی باید برای حل 

این مشکلات به دولت راهکار دهند.

عارف افزود: انتظار ما از بیست و پنجمین نمایشگاه ایران تلکام این است که در 
پایان برگزاری این نمایشگاه یک جمع بندی برای اتخاذ اقدامات به دولت ارائه دهد.

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه برخی از تصمیمات در کشور سلیقه 
ای است که بعد از پیگیری ها متوجه می شویم به هیچ مرکز تصمیم گیری منتسب 
نیست،  افزود: یک تصمیم و اتفاق که هموطنان را ناراضی می کرد پیگیری کردیم و 
هیچ ریشه ای نداشت که از طرفی دولت به حقوق قانونی خود نمی رسید و در داخل 
نیز ایجاد نارضایتی می کرد که باید از این تصمیمات بی اساس پرهیز کنیم و کاملا 
شفاف و روشن در چارچوب قانون و سیاست ها عمل و حرکت کنیم و اگر دولت 
تصمیمی اتخاذ کرد با صراحت و شفاف اعلام کند چرا که با اقدامات بدون شفافیت 

به ثروت ملی و مردم ضربه می زنیم.
عارف در ابتدای سخنان خود با اشاره به اینکه بخش های نفت و مخابرات هیچ گاه 
با مانعی برای استفاده از فناوری های نوین روبرو نشدند،  افزود: نگاه کشورهای در 
حال توسعه به فناوری بدبینانه است و به دلیل ورود با تاخیر این فناوری ها به  این 
کشورها، هزینه های ناخواسته متحمل می شوند و هر گام کوچک خلاف این روند به 

عنوان یک دستاورد بزرگ تلقی می شود.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه هزینه اقتصادی و مادی عدم بهره گیری 
از فناوری های نوین بسیار بالا است،  تصریح کرد: مزیت بخش فناوری اطلاعات در 

کشور وجود نیروهای با انگیزه،  بانشاط و با هوش و توان علمی بالا  است.
وی ادامه داد: در سیستم گزینشی کنکور معمولا اولویت اول دانش آموزان یکی 
از رشته های مرتبط با فناوری اطلاعات بوده است و عموما افراد با انگیزه و بانشاط 

وارد این رشته می شوند که کارهای پژوهشی آنان قابل مقایسه با بهترین دانشگاه 
های جهانی است و سهم این جوانان دانشمند در داخل و خارج از کشور در فناوری 

اطلاعات بی نظیر است.
عارف با تاکید بر اینکه آیا می توان یکی از دستاوردهای ارزشمند چهار دهه اخیر 
در دنیا را مطرح کرد و نام دانشمند و جوان ایرانی به میان نیاید، ادامه داد: به هر 
میزان که این نوآوری ها به سمت حوزه نرم افزار حرکت می کند سهم جوانان برجسته 

ایرانی بیشتر می شود.
معاون اول رئیس جمهور به برخی از موانع  بویژه در سه برنامه اول توسعه اشاره 
و تاکید کرد: در برنامه سوم توسعه به دنبال آن بودیم که در یک اقدام حوزه فناوری 
اطلاعات از بخش خصوصی کمک بگیریم که با موانع قانونی روبرو شدیم و شورای 
نگهبان در جلسه ای به من اعلام کرد که این حرکت و بهره گیری از بخش خصوصی 
خلاف قانون اساسی است اما با تلاش ها، این خدمات حوزه فناوری اطلاعات به 
بخش خصوصی واگذار شد و با این اتفاق ارزشمند و همچنین ابلاغ سیاست های 
اصل ۴۴ توسط مقام معظم رهبری در کنار تنظیم سیاست های کلی بزرگترین موانع 

برای ورود بخش خصوصی برداشته شد.
وی با بیان اینکه ارائه کالا و خدمات تولیدی در کنار فراهم آوردن فرصتی برای 
تبادل نظر و به چالش کشیدن امور کاری و رشد نقش فناوری اطلاعات از وظایف 
مهم نمایشگاه ایران تلکام است،  ادامه داد: انتظار ما از این نمایشگاه این است که 
پس از ارائه دستاوردهای داخلی و خارجی و مقایسه نتایج این چالش ها، گامی رو به 
جلو در صنعت فناوری برداشته شود تا ببینیم این بخش در کجای توسعه و برنامه 

های توسعه و پیشرفت کشور قرار دارد.
عارف با اشاره به اینکه فناوری های نوین و های تک و همچنین فناوری های مدعی 
پیشران و همگرا از بخش فناوری اطلاعات آغاز می شود، گفت: سهم بالای این 
بخش در اشتغال به ویژه فارغ التحصیلان باید مشخص شود و انتظار می رود 
یک سهم حداقلی ۲۰ درصدی از شاخص اشتغال زایی به حوزه فناوری اطلاعات 

اختصاص یابد.

معاون اول رئیس جمهور در آیین افتتاح بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی مخابرات،  فناوری اطلاعات
باید از برخوردهای سلیقه ای در کشور پرهیز کرد
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